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Ekološko kmetovanje na Salzburškem (1) 

Polovica kmetij je že ekoloških 
Darja Zemljič 
 

■
Avstrijska zvezna dežela Salzburg ni znana le po 
rudnikih soli in jezerih ter klasični glasbi, temveč v 
zadnjem obdobju predvsem kot regija z uspešnim 

modelom ekološkega kmetovanja. Imajo namreč najvišji de-
lež ekoloških kmetij v državi in so smerokaz, da skupni ev-
ropski cilj 25 % eko kmetij do 2030 ni neuresničljiv, če je 
zato volja. Zato so zgled na tem področju ne le drugim drža-
vam, temveč tudi vsem drugim deželam znotraj Avstrije, ki 
je na tem področju vodilna v Evropi. 

Predstavniki združenja Bioaustria, ki so nam prehojeno raz-
vojno pot predstavili na sedežu v Seehamu, v zaledju Salzbur-
ga, so bili zelo jasni, da je zato potrebno desetletja sistemati-
čnega strokovnega dela, močna politična podpora ter jasni cilji 
v celi državi, česar nam v Sloveniji močno primanjkuje v celot-
nem kmetijstvu. 

Ob spoznavanju njihovih pristopov in načinov kmetovanja in 
predvsem načinu razmišljanja je mogoče razširiti tudi svoja ob-
zorja, zato se je k severnim sosedom septembra odpravila skupi-
na slovenskih ekoloških kmetov, članov Združenja društev eko-
loških kmetov Slovenije (ZDEKS), in na pot so povabili tudi naš 
tednik. To edino organizacijo slovenskih ekoloških kmetov vodi 
Aleš Fister, prevzemnik na kmetiji Eko porta iz Podnarta, še 
vedno zelo aktivna pa je tudi podpredsednica Marija Marinček. 

V zaledju Salzburga so nam predstavili kmetije in njihov 
kompleksni način razmišljanja trije uspešni gospodarji. Način 
kmetovanja v tem območju, ki meji na Bavarsko in na Tirol-
sko, je seveda pogojen z naravnimi danostmi. V deželi s prev-
ladujočim travinjem je vodilna živinoreja, z mlekom so 140-od-
stotno samooskrbni in ga zato izvažajo, meso pa tudi prodaja-
jo. Na njivah imajo žita, zelenjave in sadja pa le za vzorec, do-
bro razvito pa je tudi čebelarstvo. 

 

■ V Avstriji je bilo (leta 2021) 107.842 kmetij, ki obdelujejo 
skupaj 2.565.555 hektarjev. V celotni Avstriji je 24.480  

oz. 23 % ekoloških kmetij, ki obdelujejo 679.872 hektarjev, kar 
predstavlja 27 % zemljišč. V zvezni deželi Salzburg je skupaj 
7547 kmetij, pri čemer je 3766 ekoloških in 1500 članic Bio 
Austria. Salzburške ekološke kmetije obdelujejo 171.604 
hektarjev. 

 
430 PARTNERJEV V CELOTNI OSKRBNI VERIGI 

Razvoja ekološkega kmetovanja v Avstriji si ni mogoče pred-
stavljati brez najstarejšega združenja ekoloških kmetov Bioau-
stria (BA), ki povezuje 13.000 avstrijskih ekoloških kmetij. Ker 
deluje že od leta 1979, je tudi najstarejše evropsko združenje 
eko kmetov. BA je organizirana po deželah, konkretno na Salz-
burškem ima 1500 članov, in še 430 partnerjev ima na področ-
ju gastronomije, predelave, trgovine. Glavna naloga ekološkega 
kmetovanja in hkrati združenja je oskrba prebivalstva z zdravo 
hrano tako prek javnih kuhinj kot posamično. Na drugem me-
stu pa je utrjevanje ekološkega kmetijstva kot najbolj trajnostne 
oblike kmetovanja, za kar podpirajo člane na štirih področjih: 
interesno zastopajo ekološko kmetijstvo, skrbijo za strokovno 
svetovanje ekološkim kmetijam in jih podpirajo strokovno pri 
trženju in projektih ter izobražujejo in osveščajo javnost o eko 
kmetijstvu čez medije, je predstavil Andreas Schweighofer, od 
leta 1992 direktor združenja Bio Austria Salzburg. Schweigho-
fer, ki dobro sodeluje tudi s slovenskim ZDEKS, je med vodil-
nimi avstrijskimi strokovnjaki na tem področju že od samega 
začetka, saj je pomagal vzpostaviti prve kontrolne organizacije 
za eko kmetovanje v Avstriji. »Naše interesno zastopstvo vklju-
čuje tudi zastopanje v kmetijski politiki na nacionalni ravni in 
pri izvajanju evropskih uredb na drugi strani. Četrtino sredstev 
za delovanje predstavljajo članarine, BA pa ima v vsaki zvezni 
deželi svoje predstavništvo z upravnim odborom, sestavljenim 
izključno iz kmetov in kmetic. Zveza ima v deželi Salzburgu 
osem, v celi državi pa 60 zaposlenih. 

PLIMOVANJE Z REFORMAMI SKP 
Eko sektor je BA zastopala pri oblikovanju SKP v Avstriji in 

se zavzemala za ustrezen delež javnih podpor eko sektorju v 
kmetijskem proračunu. Za članstvo najpomembnejši del pa je 
neposredno kmetijsko svetovanje in prenos znanstvenih spo-
znanj. Na Salzburškem imajo štiri sodelavce na področju kme-
tijskih raziskav za pridelavo in trženje. Kmetom svetujejo ose-
bno in po telefonu in spletu ter organizirajo tudi tečaje in iz-
obraževalne prireditve. Pomembni člani pa so še iz nekmetij-
skih vrst – hotelirji, restavracije in javne kuhinje, ter kmetijski 
verigi Spar in Aldi, s katerimi sodelujejo v projektu Salzburška 
dežela – bio raj skupaj s turistično organizacijo. 

Ekološko kmetijstvo tudi pri sosedih (tako kot se to dogaja 
tudi v Sloveniji) plimuje skupaj z reformami SKP, ker se vsakih 
sedem oz. pet let spreminja delež neposrednih plačil na površi-
no za eko kmetijstvo. Največjo rast so imeli v letih 1993 in 
1994, ker so bile subvencije zelo visoke, od leta 2000 pa do 
2021 pa se je število ekoloških kmetij iz tedanjih 11 % do sedaj 
več kot podvojilo. Vendar je tudi pri njih značilno, da ob izte-
ku petletnih pogodb številne kmetije iz eko kmetovanja izstopi-
jo, a hkrati tudi številne nove vstopijo, zato je bilanca sektorja 

po vsakem obdobju kljub temu pozitivna. A ravno zaradi tega, 
je poudaril Schweighofer, je aktivna vloga BA pri oblikovanju 
nacionalne kmetijske politike izjemno pomembna. 

Za uspeh eko kmetijstva v Avstriji pa je bilo ključno, je ra-
zložil direktor BA, da so za eko ne le postavili merila, temveč 
postavili tudi zakonodajne temelje. Leta 1980 so tako oblikovali 
eko in živilsko zakonodajo in imeli pravno osnovo veliko pred 
drugimi članicami EU. »Ekološko kmetijstvo je zato to, kar je 
zapisano v tem zakonu, ta pa je osnova za delo v trženju in z 
različnimi javnostmi. Že na začetku 90. let pa smo določili sub-
vencije za ekološke kmetije v posameznih deželah. Ker je ime-
lo ekološko kmetijstvo podporo v javnosti, je podpora temu 
sektorju koristila tudi politikom,« je izpostavil dejavnike uspeha 
v Avstriji naš sogovornik. 

Ob vsakem obisku kmetijskih strokovnjakov v Avstriji pa je 
tudi očitno, kako zelo so zavezani in odgovorni svojim kme-
tom, ne zgolj zato, ker so od kmetij odvisni finančno, temveč 
tudi etično. Zavedajo se namreč, da so s predajo in ustvarja-
njem novih strokovnih znanj in rešitev posredno odgovorni za 
obstoj kmetij in oskrbo s hrano v državi. Najbrž pa bi bilo za-
nje usodno tudi nezadovoljstvo kmetov z njihovim delom.

Udeleženci strokovnega obiska ekoloških kmetij na Salzburškem

Andreas Schweighofer v prodajalni BioArt 
Campusa, kjer je sedež salzburškega združe-
nja Bio Austria.

BioArt Campus v Seehamu ob Wallersee združuje pod eno streho restavraci-
jo, prodajalno, oljarno, destilarno, čokoladnico in še vrsto drugih.

Glasovanje o glifosatu v EU 

Slovenija in Avstrija proti 
D. Z. 
 

■
Slovenska vlada se zavzema za pre-
poved uporabe glifosata, pri čemer 
naj bo zagotovljeno ustrezno prila-

goditveno obdobje za kmetijstvo. Proti glifo-
satu bo na predvidenem glasovanju 13. okt-
obra o odobritvi glifosata za nadaljnjih deset 
let glasovala tudi Avstrija, vendar pa to ne 
pomeni nujno, da bo zares prepovedan, saj 
zadošča za potrditev predloga EU kvalificira-
na večina držav članic. 

Slovenska vlada je minuli teden sprejela 
stališče o postopku odločanja glede aktivne 
snovi glifosat in podaljšanju prehodnega ob-
dobja za uporabo v kmetijstvu. Uredba o da-
janju fitofarmacevtskih sredstev v promet do-
loča, da so v prometu na trgu Evropske unije 
lahko le fitofarmacevtska sredstva, proizvede-
na na osnovi aktivnih snovi, ki so predhodno 
odobrena na nivoju EU. Aktivni snovi glifo-

sat bo potekla odobritev 15. decembra letos. 
V okviru ponovne ocene glifosata je Evrop-
ska komisija državam članicam na Stalnemu 
odboru za rastline, živali, hrano in krmo 22. 
septembra 2023 predstavila predlog uredbe 
za podaljšanje odobritve glifosata in predla-
gala, da dobi na osnovi uredbe ta aktivno 
snov dovoljenje za nadaljnjih deset let, to je 
do 15. decembra 2033. 

Glifosat je bil predhodno odobren v letu 
2017, ko je Evropska komisija v okviru pono-
vne ocene predhodno že odobrene aktivne 
snovi glifosat podala Evropski agenciji za ke-
mikalije (angleško European chemicals Agen-
cy – ECHA) zahtevo, da preveri ali sodi gli-
fosat med rakotvorne snovi in zaradi tega 
podaljša odobritev za obdobje, krajše od 10 
let. ECHA je na osnovi podatkov in študij 
zaključila, da glifosata ne vključi med rakot-
vorne snovi. Po pozitivnih mnenjih EU agen-
cij ECHA in Evropske agencije za varnost 

hrane Uprava RS za varno hrano, veterinar-
stvo in varstvo rastlin ugotavlja, da ne obsta-
ja strokovni argument ali zadržek za naspro-
tovanje predlogu uredbe. Vendar pa je potre-
bno upoštevati tudi jasno izražene interese 
in pričakovanja evropskih potrošnikov, da se 
glifosat dolgoročno prepove. Zato se sloven-
ska vlada zavzema za prepoved uporabe gli-
fosata z ustreznim prilagoditvenim obdobje 
za kmetijstvo. 

 
AVSTRIJA PROTI ŽE OD LETA 2017 

Proti bo glasovala tudi Avstrija, kot so pove-
dali na avstrijskem kmetijskem ministrstvu, je 
razlog za to je odločitev, ki so jo leta 2017 
sprejele stranke SPÖ, FPÖ in Zeleni v podod-
boru državnega sveta za EU. Vendar pa ni ze-
lo verjetno, da bo Avstrija preprečila uporabo 
na ravni EU, saj za novo dovoljenje zadostuje 
kvalificirana večina, to je 55 odstotkov držav 
članic oz. 15 od 27 držav. 

Čeprav Avstrija sama ne more ukiniti upora-
be glifosata, je državni svet leta 2021 sprejel 
delno prepoved. Od takrat ga ne smejo več 
uporabljati na občutljivih mestih, kot so otro-
ška igrišča, parki in ustanove za oskrbo starej-
ših ali zdravstvene ustanove, in prav tako ne 
v domačih vrtovih. V kmetijstvu, kjer je njego-
va poraba največja, pa ostaja dovoljen. 

Glifosat je eden najpogosteje uporabljenih 
herbicidov na svetu, ki ga je razvilo ameriško 
podjetje Monsanto, ki ga je prevzelo nemško 
farmacevtsko in agrokemično podjetje Bayer. 
Prevzem je sprožil tudi val tožb proti Bayerju 
zaradi domnevnih rakotvornih učinkov glifosa-
ta. Organi po vsem svetu, vključno z ameriško 
Agencijo za varstvo okolja (EPA) in Evropsko 
agencijo za kemikalije, so herbicid označili za 
nerakotvornega, s čimer se ne strinjajo števil-
ne okoljske nevladne organizacije.


